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کوتاه اقتصادی

جدول نرخ سکه و ارز

قیمت خودرو های داخلی

* مدیرعامل بانک ملی ایران گفت: با وجود اعمال تحریم های ظالمانه 
علیه کشورمان، عملکرد ارزی و بین الملل بانک ملی در نظام بانکی 
کشور درخشان بوده است.به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، 
محمد رضا حســین زاده در همایش بررسی عملکرد بانک در سال 
جاری با بیان این که شعب خارج از کشور این بانک به طور جدی در 
حال فعالیت هستند، ادامه داد: همه فعالان اقتصادی می توانند از این 
خدمات اســتفاده کنند.وی در ادامه به اهداف تازه تدوین شده برای 
بانک ملی ایران اشاره و خاطرنشان کرد: کسب درآمد از محل کارمزد 
و جذب منابع ارزان قیمت به همراه کاهش هزینه سود پرداختی باید در 
دستور کار همه واحدها باشد، به طوری که  در نهایت به کاهش قیمت 
تمام شده پول منتهی شده و از این طریق بتوان تسهیلات بیشتری 

در اختیار فعالان اقتصادی قرار داد.
* معاون نظارتی بانک مرکزی گفت:بانکها از محل تجدید ارزیابی بانکها نمی 
توانند اقدام به افزایش ســرمایه کنند. فرهاد حنیفی با بیان اینکه دارایی که 
باید فروخته شود، نمی تواند به عنوان افزایش سرمایه در نظر گرفته شود، گفت: 
بانک ها از محل های دیگر از جمله مطالبات، سود انباشته، آورده نقدی و تسعیر 

ارز می توانند افزایش سرمایه بدهند.
 * بسته های اهدایی کیف و نوشت افزار همراه اول در بین دانش آموزان

یکی از مناطق محروم استان گلستان توزیع شد.به گزارش اداره کل 
 ارتباطات شرکت ارتباطات سیار ایران، مراسم اهدای نمادین بسته های

کیف و نوشت افزار شرکت همراه اول به دانش آموزان شهرستان مرزی 
»مراوه تپه« اســتان گلستان با حضور جمعی از مسئولان استانی در 
مدرسه ابتدایی کمینه روستای قره قاشلی برگزار شد. استاندار گلستان 
در این مراســم اظهار کرد: قول ساخت یک دبیرستان 12 کلاسه در 
روستاهای شهرستان مراوه تپه را از مدیرعامل شرکت مخابرات استان 
می گیریم تا همراه اول بتواند خدمتی ماندگار در این منطقه انجام دهد.
* بهره گیری از زیرســاخت های پایدار و فناوری های نوین در بانک ســینا، 
علاوه بر تســهیل فرایندهای پرداخت، زمینه پایداری و عدم قطعی ســامانه 
ها در این بانک را نیز به همراه داشــته اســت.به گزارش روابط عمومی بانک 
سینا، بررســی مرکز پایش و نظارت سرویس های فناوری اطلاعات بانک در 
مهرماه جاری نشان می دهد خدمات سامانه های بانکداری از لحاظ دسترس 
پذیری در بهترین شــرایط ممکن قرار دارد و ارائه خدمت به مشتریان بدون 
لحظه ای اختلال انجام شده است.طبق این گزارش، کلیه سرویس های بانکی 
بانک ســینا از جمله بانکداری متمرکز شعب، اینترنت بانک، تلفنبانک، همراه 
بانک، ســاتنا و ســوئیچ کارت در مهرماه به صورت 100 درصد فعال بوده و 
 خدمات بانکی در ســاعات مختلف شبانه روز از این طریق به هموطنان ارائه

 شده است.
* جهت جلوگیری از سوء اســتفاده از اطلاعات کارت های بانکی و 
افزایش امنیت در پرداخت ها، به مشتریان توصیه می شود در اسرع 
وقت نسبت به فعال سازی رمز پویا )یک بار مصرف( کارت های بانکی 
خود اقدام کنند.به گزارش روابط عمومی بانک  پاســارگاد، با توجه به 
اینکه استفاده ار رمز دوم پویا موجب ارتقاء امنیت پرداخت و کاهش 
مخاطرات ناشی از برداشت های غیرمجاز و سوء استفاده از کارت های 
بانکی در تراکنش های اینترنتی می  شود، به مشتریان گرامی توصیه 
می شود چنانچه هنوز از رمز ایستا استفاده می کنند، در اسرع وقت از 
طریق بانک صادرکننده  کارت خود نسبت به پویاسازی رمز دوم )رمز 

یک بار مصرف( اقدام کنند.
* مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی از برقراری توازن بین منابع و مصارف 
این سازمان خبر داد و گفت: با برخی اصلاحات مدیریتی در منابع و مصارف و 
همچنین دریافت منظم سود از شستا طی ماه های اخیر شاهد بازگشت توازن 
در منابع و مصارف هستیم .به گزارش اداره کل روابط عمومی سازمان تأمین 
اجتماعی، مصطفی سالاری در جلسه ای با معاون درمان و مدیران حوزه درمان 
ســازمان تأمین اجتماعی اظهار داشــت: مدیریت منابع مالی در حوزه درمان 
ســازمان ارتقاء می یابد و در آینده نزدیک اختصاص بودجه به مراکز درمانی 

ملکی تأمین اجتماعی براساس عملکرد آنها انجام می شود.

رئیس اتحادیه قنادان تهران با اشــاره به کاهش حداقل 
۴۰ درصدی فروش شــیرینی با بالارفتن قیمت ها، گفت: در 
 طول یکســال اخیر تعداد زیادی از قنادی های تهران بسته 

شده  است.
علــی بهره مند در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم، در واکنش به 
تاثیر گران شدن قیمت شیرینی بر میزان فروش قنادی های پایتخت 
اظهار کرد: با توجه به اینکه با گران شدن قیمت ها، قدرت خرید مردم 
کاهش می یافت، ما در اتحادیه قنادان تهران تلاش کردیم، قیمت ها 
را به گونه ای تعدیل کنیم که قدرت خرید شیرینی برای مردم کاهش 
نیابد و این در شرایطی بود که برخی از اعضای ما خواستار قیمت هایی 

بالاتر از نرخ های فعلی بودند.
رئیس اتحادیه قنادان تهران ادامه داد: ما در چنین شــرایطی در 
تعامل با ســازمان حمایت و با در نظر گرفتن شرایط اقتصادی مردم، 
تصمیم گرفتیم قیمت ها را به گونه ای افزایش دهیم که فشار کمتری 
به مشتریان وارد شــود، ولی با این وجود فروش نسبت به سال های 

قبل حداقل 40 درصد کاهش داشته است.
بهره مند افزود: در طول یکسال اخیر تعداد زیادی از قنادی های 
تهران تعطیل شده و این در حالی است که تعداد افرادی که از صنف 
ما می روند بیشــتر از تعداد ورودی های صنف شده و این یعنی صنف 

قنادی ها در حال کوچک تر شدن است.
وی با انتقاد از بی توجهی به حریم صنفی در قوانین فعلی گفت: 
متاســفانه عدم رعایت حریم صنفی خسارت های جبران ناپذیری به 
صنــف ما وارد کرده و با توجه به اینکه قانون صراحتاً اعلام کرده که 
حریم صنفی مطرح نیســت، گاهی در یک خیابان مشاهده می کنیم 
که چندین قنادی در کنار هم مشــغول فعالیت هستند و همین امر 
باعث شده تا این واحدها با مشکلات متعددی برای تامین هزینه های 

خود مواجه شوند.
رئیــس اتحادیه قنــادان تهران خاطرنشــان کــرد: در صورت 
رعایــت حریم صنفی، تهــران به یکهزار قنادی نیــاز دارد در حالی 
 کــه الان تقریبــاً دو هزار قنــادی، اضافه بر نیاز در تهران مشــغول 

فعالیت هستند.

رئیس اتحادیه قنادان تهران:
 خرید شیرینی 

به دلیل گرانی 40 درصد کم شد

قیمت بازارقیمت کارخانهنوع خودروردیف
39,800,00049,700,000پراید 1111
37,381,00046,000,000پراید 2131
40,330,00046,700,000پراید 3151
155,000,000182,700,000چانگان4
43,460,00052,700,000تیبا صندوق دار5
55,960,00061,000,000ساینا دنده ای6
63,158,00076,000,000پژو 7405
8SLX 67,880,00086,000,000پژو
65,578,00079,000,000پژو 405 دوگانه سوز9
78,338,00097,200,000پژو پارس10
--پژو پارس TU5 کلاس 1113
67,283,00084,100,000پژو 206 تیپ 122
83,690,000103,600,000پژو 206 تیپ 135
80,303,000101,600,000پژو V8 206 صندوقدار14
15)LX( 66,770,00079,300,000سمند ال ایکس
16EF7 69,773,00094,000,000سمند
98,500,000-سمند دوگانه سوز کلاس 1716
109,000,000-دنا18
137,000,000-تندر پلاس دنده19
96,730,000133,000,000پژو 207 دنده ای20
273,000,000373,000,000مزدا213
22H30  75,000,000137,000,000
-103,100,000استپ وی23
165,000,000-  207 اتوماتیک24
114,994,000314,000,000پژو252008
67,203,00082,500,000رانا26

قیمت )به تومان(نوع سکه

3,980,000سکه تمام طرح جدید

3,939,000سکه تمام طرح قدیم

2,070,000نیم سکه

1,274,000ربع سکه

839,000گرمی

407,200هرگرم طلای 18 عیار

نوع ارز

11,302دلار

12,594یورو

14,734پوند

2,005لیر ترکیه

3,127درهم امارات

10,5دینار عراق

در گفت وگو با کیهان مطرح کردند

فعالان اقتصادی: می توانیم به تولید رونق بدهیم
دولت همکاری نمی کند

سرویس اقتصادی- 
در شرایطی که بیش از شش سال از عمر دولت 
موسوم به تدبیر و امید صرف برجام ،پسابرجام 
و مذاکــره با اروپا وآمریکا و ... شــده و همین 
وضعیت نیز اقتصاد کشــور را به شدت معطل 
کرده و ظرفیت ها و توانمندی های داخلی اقتصاد 
را به حالت رکود برده اســت تعدادی از فعالان 
 اقتصادی با انتقاد از این رویکرد معتقدند می توان

با حمایت از تولیــد داخلی به رونق محصولات 
ایرانی کمک کرد. 

تولیدات قربانی سیاست های وارداتی
یــک تولید کننده صنایع چرمــی می گوید ما در 
سالهای اخیر با افت شدید فروش مواجهیم این در حالی 
است که تولیدات ما قابل رقابت با مشابه خارجی است 
ولی به دلیل عدم حمایت دولت و سیاستهای وارداتی 

با مشکل افت فروش روبرو هستیم.
وی با اشاره به سال رونق تولید ادامه می دهد مگر 
امسال به نام رونق تولید نامگذاری نشده پس چرا دولت 
باز هم به دنبال واردات کالاهای مشابه خارجی است با 
شعار و بنر که مشکل حل نمی شود باید دولت در عمل 

از کالاهای تولید داخلی حمایت کند.
این فعال اقتصادی در توضیح بیشــتر این موضوع 
گفت: چگونه اســت که ما بــرای تهیه مواد اولیه باید 
 مشکلات متعدد ارزی و غیره داشته باشیم ولی وارد کننده
به سادگی ارز دریافت کرده و اقدام به واردات می کند 
و یا بحث مالیات  خیلی به تولید کننده فشار می آورد 
همچنیــن موضوع دریافت مجوزها نیز زمان زیادی از 
تولیــد کننده می گیرد که دولت با حل این مســائل 
می تواند مشکلات تولید را تا حد زیادی کم کند و در 

عمل به حمایت از کالای ایرانی بپردازد.  
او می افزاید اغلب تولید کننده ها اگر شرایط کسب 
و کار بهبود یابد می توانند با همین امکانات داخل کشور 
تولیدات مطلوب و با کیفیتی روانه بازار کنند به شرطی 
که شرایط رقابت با مشابه خارجی از سوی دولت رعایت 
شود و حداقل تعرفه واردات در این مساله به نفع تولید 

داخلی تغییر کند.
چند سال قبل وضع بهتر بود

 بهمنی، فعال صنعت شــیرآلات نیز با اشــاره به 
شــرایط نامناســب فروش این صنعت، به خبرنگار ما 
گفت: وضعیت فروش در حال حاضر خیلی خوب نیست 

در حالی که ما چند سال قبل فروش خوبی داشتیم.
وی ادامه داد: من قبلا راننده شــوفر بودم بعد به 
این صنعت آمدم؛ اما الان می گویم ای کاش ماشــین 
خود را نگهداشته بودم، حداقل روی ارزشش می آمد، 
 الان که برای بیکار نبودن فرزندانم به این عرصه آمدم 
می بینم که نه تنها آن ها در معرض بیکاری هســتند، 

بلکه هزینه آن ها را هم نمی توانم بدهم! 
 این فعال صنعت شــیرآلات افــزود: اگر یک روز 
دو میلیون فروش کنیم جشن می گیریم، چون خریداری 
وجود ندارد، خیلی از فعــالان این صنعت، کار را رها 
کردنــد و رفتند، ما هم می خواهیم برویم؛ من حاضرم 
این ســرمایه ام را گرو بگذارم و با آن وامی بگیرم تا با 

فرزندانم بروم شهرستان!  
در ادامه، مهدی زاده، همکار وی نیز اظهار داشت: 
پنج سال پیش با الان قابل مقایسه نیست، واقعا زمان 
احمــدی نژاد وضع بهتر بــود. الان وضع تولید خیلی 
خراب شده، یکی از ابرقدرت های صنفی ما کار را رها 

کرد، یکی دیگر مشغول مسافر کشی شد.
هرچند گفته های این دو فعال صنف شیرآلات به 
خوبی نشان می دهد اوضاع صنایع ساختمانی در حال 
حاضر نامناسب است اما سراغ بقیه صنف های مرتبط 
هم رفتیم تا بیش از این درباره شــرایط اقتصادی این 
کسب و کارها به قول رئیس جمهور همه پرسی کنیم. 
بر همین اســاس، ســخاوت فر، به نمایندگی از 
یک شــرکت تولیدکننده کاشی به خبرنگار ما گفت: 
وضع بازار نســبت به شش ســال پیش افت داشته، 

ســاخت سازها کم شــده و تورم افزایش یافته است. 
اینها به یکدیگر وصل هســتند یعنی اگر قرار اســت 
 ســازنده ای ســاختمان بســازد باید در نهایت از ما 

کاشی بخرد. 
وی ادامه داد: بازار به طور کلی بازار قوی ای نیست 
خیابان هم نسبت به شش سال پیش خلوت تر است، 
شــش ســال پیش تا همین الان که صبح است، 10 
فاکتــور زده بودیم اما امــروز از ابتدای کارمان تا الان 
هیچ فاکتوری نزدیم! دلیل این رکود نیز تورم یکسال 

اخیر است. 

مشکل از سیاست های اشتباه است
همچنین فشارکی، تولیدکننده دیوار و سقف کاذب 
 اظهار داشت: در شش سال گذشته شاهد افزایش قیمت های
شدید و رکود در فروش بودیم؛ در کل هرچه جلو آمدیم 
وضع بدتر شده است، هرچند رقم فروش افزایش یافته 

اما بخاطر گرانی ها بوده و سودها کم شده است. 
وی با بی اعتنایی به نظر رئیس جمهور در خصوص 
رفراندوم گفت: تا وقتی ثبات در سیاست گذاری نباشد 
یعنی یا نمی خواهند این مملکت درســت شود یا بلد 
نیستند؛ ما همیشه تحریم بودیم، اینکه بگوییم وضع 
اقتصاد بخاطر تحریم اینگونه شده مسخره است، مشکل 
از سیاســت های اشتباه دولت است که ما را به شرایط 

فعلی کشانده است. 
این تولیدکننده دیوار و ســقف کاذب اضافه کرد: ما 
خیلی از اجناس را می توانیم تولید کنیم اما دنبالش نرفتیم؛ 
 الان کارگر من لیســانس دارد، منشی من فوق لیسانس
دارد امــا به چه دردی می خورد؟ در حال حاضر عده ای 
برای کار مراجعه می کنند، اما نمی توانم پاسخ مثبت بدهم؛ 
اگر وضع کاسبی من خوب باشد  این اتفاقات رخ نمی دهد.

فشارکی ادامه داد: من که کارفرما هستم دخلم با 
خرجم نمی خواند، بقیه که جای خود دارند. اغلب افرادی 
که من از اینجا بیرون کردم هنوز بیکارند. مسئولین  و 
دولت باید پشت مردم باشند تا مردم پشت آن ها باشند. 
اگر من ورشکست شوم هیچ کسی نمی گوید دستت را 
می گیرم. وی افزود: هزینه ها بالا رفته و کاسبی مناسب 
 نیست، در حقیقت ما آلوده کار هستیم که رها نمی کنیم

وگرنه این شرایط، شرایط معمولی ای نیست. کاهش 
قیمــت دلار هم با وجود اثری که در کاهش قیمت ها 

داشته، اما به کاسبی کمکی نکرده است. 
یکی از همکاران این تولید کننده دیوار و ســقف 
کاذب نیز گفت: مجموعه تولیدی ما که مجموعه بزرگی 
اســت مشتری چندانی ندارد، دلار هم که پایین آمده 
اوضاع تغییری نکرده است. قبلا پشت درها 10 تا 15 

مشتری می ایستاد اما الان اینگونه نیست.

حفظ اشتغال در گرو مبارزه با قاچاق
همچنین یــک تولید کننده محصــولات چوب 
هم در گفت و گو با خبرنگار ما گفت: بازار نوســانات 
مختلفــی دارد، مثلا با نوســان دلار تغییر می کند، ما 
نسبت به ســایر بازارها وضع بهتری داریم اما نسبت 
به ســرمایه و انرژی ای که می گذاریم نه. به گفته وی، 
ســود خالص او نسبت به شش ســال پیش تغییری 
نکــرده و دخل و خرج هم همان گونه اســت. با این 
حال، تقاضای دکوراســیون حدود 20 درصد کاهش 
داشته اســت. در حال حاضر بازار خوابیده است البته 

 اگر نقدینگی بیشــتری وارد بازار شود از پتانسیل ها
استفاده بیشتری خواهد شد.  

یک فعال لوازم خانگی هم می گوید:در صنعت لوازم 
خانگی که امروز در کشور ما برای 100 هزار نفر در آن 
اشــتغالزایی شده است، حجم گردش مالی بالغ بر ۳0 
هزار میلیارد تومان است که فقط 40 درصد آن داخلی 
است و این شرایط سبب شده تا برخی برندهای لوازم 
خانگی که روزی افتخار کشور ما بودند، با آسیب های 
جدی مواجه شوند در حالی که با مبارزه قاچاق در این 
زمینه و خرید کالاهای ایرانی می توانیم شــاهد حفظ 

اشتغال در کشور باشیم.
سیاست انتظار از غرب موجب معطلی 

اقتصاد شده است
واقعیت این اســت که همان طور که در ســخنان 
فعالان اقتصادی نیز مشــخص بود مشکلات اقتصادی 
در حال حاضر بزرگ ترین دغدغه موجود در کشور است. 
در حقیقت، با وجود توفیقات اندک دولت در زمینه 
مدیریت نرخ ارز و التهابات روانی، تحریم ها دیگر توانی 
 برای مقابله بیشتر ندارند -موضوعی که حتی پایگاه های
خبری مانند رویترز و بلومبرگ نیز به آن اذعان کردند- 
با این وجود، باز هم نمی توان منکر مشــکلات عدیده 
ای که بر سر راه تولید قرار دارد شد وبه عبارتی تولید 

کشور با تحریم داخلی روبروست.
علت اصلی مشکلات هم، این است که تولید کشور 
شاخصه هایی دارد که اصلا ارتباطی با رویکرد سیاست 
خارجــی و نگاه به بیرون ندارد، به عنوان نمونه، اتخاذ 
سیاســت های پولی و مالی نامناســب یا بی توجه به 
شــاخص فضای کســب و کار و مواردی از این قبیل، 

مشکلات کنونی را ایجاد و یا تشدید کرده اند. 
 رشــد اقتصــادی ایران براســاس آمــار صندوق 
بین المللی پول، برای ســال 2019 حدود منفی 10 
درصد بوده که تقریبا یکی از بدترین رکورد های رشد 
منفی پس از انقلاب است. سال گذشته نیز مرکز آمار از 
رشد منفی 4.9 درصدی اقتصاد خبر داده بود که کنار 

هم گذاشتن این دو آمار نشان می دهد اقتصاد ایران در 
دو سال گذشته حدود 15 درصد کوچکتر شده است. 
 ایــن در حالی اســت کــه در همین ســالها ما 
می توانســتیم با رویکرد توجه به تولیــد داخلی این 
آمارهای منفی را به حداقل برســانیم ولی سیاســت 
التماس به غرب ســبب شــد تا بســیاری از سرمایه 
گذاران و فعالان اقتصادی رغبتی برای سرمایه گذاری 
و یا کار تولیدی نداشته باشند چرا که همواره سیاست 
انتظار دولت از غرب موجب توقف و یا کندی کارهای 

اقتصادی شده است . 
تنها راهکار تولید ملی است

بــه عبارتی راهی جــز افزایش تولیــد ،پیش روی 
 اقتصاد ایران باقی نمانده است، افزایش تولید نیز در واقع 

مقوله ای وابسته به شرایط داخلی کشور است. 
به همین دلیل انتظار می رود دولت با تغییر رویکرد 
اشتباه خود که معطل شــدن برای تصویب برجام، عدم 
تحریم آمریکا، اینســتکس و... بــوده، به خود بیاید و به 
جای تلف کردن وقت، به تولید کمک کند؛ موضوعی که 
کاملا امکان پذیر است و حتی تجربه مشابهی در همین 

روزهای اخیر برای آن وجود دارد.  
چنان که بررســی ها نشــان می دهد تعداد زیادی از 
کارخانه های تولیدی در سراســر کشور با اقدام به موقع 
قوه قضائیه از خطر تعطیلی عبور کرده و یا به مدار تولید 
بازگشته اند. سید ابراهیم رئیسی هفته گذشته در سفری 
یک روزه به استان آذربایجان شرقی، طی بازدیدی سرزده 
در کارخانه ماشین  سازی تبریز حاضر شد و ضمن بازدید 
از بخش های مختلف این کارخانه، با تعدادی از کارگران 
و مدیران آن که به دلیل خصوصی  سازی با مشکلات جدی 
مواجه شده بود دیدار و گفت وگو کرد. وی در نشست خبری 
پایان سفر یک روزه خود با اشاره به دیدار خود از کارخانه 
ماشین  سازی، گفت: »توانمند سازی بخش خصوصی وظیفه 
اصلی دولت است و قوه قضائیه نیز تاکنون 500 کارخانه 
را در سطح کشور احیا کرده و به چرخه تولید برگردانده 
 که از این تعداد ۳2 کارخانه مربوط به اســتان آذربایجان 

شرقی است.« 
 بر همین اســاس، تجربه موفق قوه قضاییه نشان 
می دهــد اگر دولت هم کمر همــت را ببندد و وارد 
میدان شــود تا تولید رونق پیدا کند، مســلما شرایط 
تولید از این وضع خارج خواهد شد و دیگر شاهد گلایه 
تولیدکننــدگان نخواهیم بود، چراکه با بهبود اوضاع و 
شرایط اقتصادی رضایت خاطر مردم فراهم می شود. 

رهبر معظــم انقلاب نیز در دیــدار اخیر خود با 
دانش آموزان فرمودند: »بنده اوّل سال این را به ملتّ 
ایران عرض کردم که کلید حلّ مشــکلات اقتصادی 
کشور و مســائل اقتصادی کشور، مسئله تولید است؛ 
بنده اقتصاددان نیستم، این حرف اقتصاددان ها است، 
اجماعیِ همه اقتصاددان ها اســت. بعد از آن هم که ما 
شــعار سال را اعلام کردیم، هر کسی از صاحب نظران 
اقتصادی که در  روزنامه ها و در فضای مجازی و غیره 
حرف زدند، همین را تأیید کردند، گفتند که رونق تولید، 

کلید حلّ مشکلات اقتصادی کشور است.« 
ایشان در بخش دیگری از سخنان خود فرمودند: 
»بــه انتظار دیگران و خارجی ها نمی شــود ماند برای 
رفع مشــکلات کشور، بلکه این انتظار ضربه می زند به 
پیشرفت اقتصادی کشور. یک مدّتی منتظر بمانیم به 
خاطر برجام؛ یک مدّتی منتظر بمانیم به خاطر اینکه 
ببینیم آیا رئیس  جمهور آمریکا آن مهلت سه ماه سه 
ماه را که در قراردادِ برجام متأسفانه گذاشتند -ویِوِر-)۶( 
تمدید می کند یا نه؛ ]یعنی[ ویِورِ رئیس  جمهور آمریکا 
تمدید میشود یا نمی شود؛ یک مدّتی معطّل بمانیم برای 
اینکه ببینیم برنامه فرانسوی ها و رئیس  جمهور فرانسه 
]چه میشود[، خب همه اش شد انتظار؛ در حال وجود 
انتظار، سرمایه گذار اقتصادی سرمایه گذاری نمی کند، 
تکلیفش معلوم نیست، فعّال اقتصادی تکلیفش معلوم 
نیست، خود این انتظار کشور را به رکود و عقب ماندگی 

می کشاندَ. چقدر انتظار بکشیم؟«
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یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه کارت های بازرگانی اجاره ای منجر به واردات بی حساب و 
کتاب و بدون نظارت شده، گفت: بالغ بر 15 هزار میلیارد تومان 

برآورد فرار مالیاتی کارت های بازرگانی اجاره ای است. 
علی اکبر کریمی در برنامه تلویزیونی »پایش« اظهار داشــت: قاچاق 
پدیده تلخی در کشور ما است که به نظر می رسد عزمی برای جلوگیری 
از آن نیســت؛ براساس برآورد ما بیش از 25 میلیارد دلار در سال حجم 
قاچاق بوده اســت. اولین منشــا اصلی قاچاق سیاست های دولت است. 
منشــا دوم نیز سود جویی های صورت گرفته در این مسیر است. وی با 
بیان اینکه بیش از 90 درصد قاچاق از مبادی رسمی کشور صورت می 
 گیرد، گفت: راه های طراحی شــده برای واردات، دلیل قاچاق کالا است. 
سیاست های دولت زمینه اصلی فراهم کردن قاچاق است. در بحث قاچاق 
کالا بــه اتاق بازرگانی نیز انتقاداتی وارد اســت، زیرا مرجع صدور کارت 

بازرگانی اتاق می باشد و تایید آن با وزارت صنعت است.
این نماینده مجلس ادامه داد: مشکلی که وجود دارد، پاس کاری این 
دو دســتگاه در خصوص کارت های بازرگانی است. کارت های بازرگانی 

اجاره ای و یک بار مصرف ماحصل این ناهماهنگی شده است. 
کریمی با اشــاره به اینکه بالغ بر 15 هزار میلیارد تومان برآورد فرار 
مالیاتی کارت های بازرگانی اجاره ای است، بیان کرد: این کارت ها باعث 
شده به کشور لطمه وارد شود و واردات بی حساب و کتاب و بدون نظارت 

را در پی داشته است.
کریمی ادامه داد: زمانی اعلام شــد افرادی که تا سقف یک میلیون 
دلار صادرات دارند از پیمان ســپاری ارزی معاف هستند. همین افراد با 
اخذ کارت بازرگانی به صادرکننده تبدیل شــدند اما این افراد هیچگونه 

بازگشت ارزی نداشته اند!
این عضو کمیســیون اقتصادی مجلس افزود: دولت بابت تصمیمات 
اشــتباهی که می گیــرد هیچ هزینــه ای پرداخت نمی کنــد اما بخش 
خصوصی اینگونه نیســت. بــه همین خاطر وضعیت اقتصادی کشــور 
وخیم شــده است. سیاست های دولت می تواند منشا اصلی قاچاق باشد، 
 مثلا ارز 4200 تومانی منشــا رانت و فســاد اســت که این تصمیم نظر 

رئیس جمهور بوده است. 
کریمی در پایان گفت : بیشــترین حجم قاچاق در کشــور را قاچاق 
سوخت تشــکیل می دهد. این شرایط زمانی که وجود دارد باعث خروج 
سوخت از مرزهای کشور می شود. در همین زمینه، حسین سلاح ورزی 
نایــب رئیس اتاق بازرگانی در برنامه پایش گفت: دولت شــرایطی برای 
دریافت کارت بازرگانی در نظر گرفته است. اتاق بازرگانی به عنوان یک 
پیشخوان عمل می کند. اینکه قبلا برای افراد غیر کارت صادر شده مربوط 

به اشکال قانونی بوده که در حال حاضر رفع شده است.
وی افزود: تاکنون نیز 2000 کارت بازرگانی اجاره ای باطل شده است. 
در خصوص استفاده از کارت های بازرگانی اجاره ای اتاق بازرگانی مسئول 
نیست و باید دستگاه های دولتی اجازه همچین کاری را ندهند. متاسفانه 
 علی رغم اینکه اجاره کارت بازرگانی قانونی نیســت، اما دســتگاه های

دولتی و قضایی در این زمینه اقداماتی انجام نداده اند.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:
کارت های بازرگانی اجاره ای 

15 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی دارند
یک عضو هیئت علمی دانشگاه تهران با انتقاد از غیرقابل 
اصلاح بــودن لایحه جدید تجارت گفت: با اجرای این قانون، 

تعداد پرونده های دادگستری سه برابر می شود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، عباس کریمی، با اشاره به مشکلات 
ماهوی و شکلی لایحه گفت: ما توقع داشتیم به جای اینکه قانونگذار 
در لایحه تجارت ابتدا مصرف را تعریف کند به تعریف قرارداد تجاری 
بپردازد. لایحه فعلی تجارت قابل اصلاح نیست و با اجرای این قانون، 

تعداد پرونده های دادگستری سه برابر می شود.
وی افزود: خیلی از مفاهیم غربی که در متن لایحه تجارت آمده 
اســت اصلا جایگاهی در نظام حقوقی ما ندارد. بحث حســن نیت با 
مبانی حقوقی کشــور فرق دارد؛ لایحه تجــارت که در آن از »قانون 
یونیدقوا« نیز استفاده شــده است، الزام آور نیست و کشورها باید با 

توجه به شرایط خود از آن استفاده کنند.
در ایــن زمینــه، نعمت ا... حاجعلــی، مدیر کل امــور تصفیه و 
ورشکستگی قوه قضائیه با انتقاد از مفاهیم لایحه تجارت اظهار داشت: 
نکتــه اول به اقتباس ناقص لایحه تجارت از ســایر قوانین از جمله 
قانون فعلی فرانســه برمی گردد، در حالی که قانون فرانســه چندین 
 بار مورد بازنگری قرار گرفته و همین مســاله باعث عدم انسجام آن 

شده است.
وی افزود: در این لایحه بیش از حد متعارف به عرف ارجاع داده 
شده است و  چون عرف تجاری هر مکانی با مکان دیگر تفاوت دارد 
نهایتا باعث می شود که در دادگاه ها مشکل به وجود بیاید. مواد قانون 
باید مثل فرمول ریاضی حلال یک مشــکل باشد و بین آنها انسجام 

برقرار باشد. 
این مقام مسئول ادامه داد: در برخی موارد یک ماده آنچنان طویل 
است که بیشتر شبیه بیانیه شده  است و این نشان دهنده آن است که 
اصول قانون نویســی در تدوین لایحه تجارت رعایت نشده است. در 
ماده5، لفظ شهادت شهود برای ابراز اراده طرف آورده شده است در 
حالی که ابراز اراده لفظ عمل است و همه می دانیم شهادت شهود یکی 
از اثبات ادله دعاوی است و بنابراین جای آن در قانون تجارت نیست.

حاجعلــی با ورود به نقد مواد مختلــف لایحه تجارت بیان کرد: 
ماده1 لایحه تجارت وارد بحث قانون نظام صنفی شــده است که اگر 
بخواهیم از آن استفاده کنیم خیلی مشکل به وجود می آید. در ماده 
10  لایحه به بحث ابلاغ الکترونیکی اشــاره نکرده و صرفا به اطلاع 

شفاهی پرداخته است.
مدیر کل امور تصفیه و ورشکستگی قوه قضائیه با انتقاد از تناقضات 
لایحه تجارت گفت: از یک ســو در ماده2 لایحه به اصل آزادی اراده 
پرداخته است اما در ماده 1۶ عکس آن صحبت کرده است؛ در ماده 
1۶ گفته شده است که مذاکره بدون هدف حصول توافق ممنوع است 

در حالی که باید اول مذاکره کرد تا به توافق رسید.
وی افزود: در ماده 20 ذکر شــده است که باید حتی به مقدمات 
مذاکره پایبند بود در حالی که فقط امضا نهایی موجب پایبندی است. 
حتی اگر هیچ ماده ای از این قانون اشکالی نداشته باشد، من تضمین 
می دهم که بر اساس مواد 20  و ۳8 لایحه تجارت، پرونده های زیادی 

به دادگاهها سرازیر می شود.

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران:
 لایحه تجارت 

تعداد پرونده های دادگستری را 3 برابر می کند

رئیس سازمان ثبت با انتقاد از مفاسد ایجاد 
شده توســط قولنامه ها گفت: امروزه خیلی از 
افرادی که به دنبال فرار مالیاتی هستند نقل و 
انتقالات املاک را با اسناد عادی )قولنامه( انجام 

می دهند. 
به گزارش خبرگزاری فارس، ذبیح ا...خدائیان درباره 
تبعات اسناد عادی در برنامه »رهیافت« رادیو اقتصاد 
گفت: اســناد عادی منشأ بسیاری از جرائم، دعاوی و 
بی نظمی های اجتماعی هستند. امروزه خیلی از افرادی 
که به دنبال فرار مالیاتی هستند نقل و انتقالات املاک 

را با اسناد عادی انجام می دهند. 
وی افزود: خیلی از کلاهبرداری ها و پولشویی ها از 
طریق این اسناد صورت می گیرد. دلیل امر نیز این است 
که نقل و انتقالات انجام شده با سند عادی شفاف نیست 
زیرا که اسناد عادی در هیچ جا ثبت نمی شود. ازاین رو 

در مواقعی یک ملک به راحتی به 10 نفر یا بیش از 10 
نفر فروخته می شود که هیچ یک از هم اطلاع ندارند و 
بعد که متوجه می شوند، منشأ بسیاری از درگیری ها 

و نزاع ها می شود. 
رئیس سازمان ثبت ادامه داد: اگر می خواهیم یک 
جامعه ای با کمترین جرم و جنایت داشته باشیم، باید 
ترتیبی داده شود که نقل و انتقالات املاک به خصوص 
املاکی که دارای ســند رسمی هستند و سابقه ثبتی 

دارند  از طریق اسناد رسمی انجام شود.
خدائیان اضافه کرد: یکی از برنامه های تحولی قوه 
قضائیه که مورد تأکید آیت ا... رئیسی نیز هست، ارتقاء 
اسناد رسمی و توسعه آن در جامعه است. این مهم نیاز 
به همکاری قوه قضائیه و مجلس دارد. در حال حاضر 
یک طرحی در کمیســیون قضائی و حقوقی مجلس 

تحت عنوان ارتقاء اعتبار سند رسمی مطرح است. 

به گفته وی، ما نیز به دستور ریاست محترم قوه 
قضائیه یک پیش نویسی، جهت تحقق این موضوع، تهیه 
و به نمایندگان محترم ارائه دادیم. ما در پیشنهاد هایی 
خود آورده ایم که اگر افرادی یا بنگاه ها اقدام به تنظیم 
سند عادی نمایند این عمل جرم محسوب شود. مانند 
عقد نکاح که اگر به صورت عــادی انجام گیرد، جرم 

محسوب می شود.
رئیس ســازمان ثبــت بیان کرد: اگــر این طرح 
به نتیجه رســیده و تبدیل به قانون شــود، ما شاهد 
این همه دعاوی و جرائمی که ناشــی از اسناد عادی 

هستند نخواهیم بود.
در ادامــه این برنامه رادیویی، حســین مظفری، 
پژوهشگر حقوقی نیز در راه حل برون رفت از مشکلات 
ذکرشده با افزایش اعتبار اسناد رسمی گفت: مادامی که 
اســناد عادی معتبر هستند و این توان را دارند که در 

دادگاه ها، اسناد رسمی را باطل کنند، هرچقدر که اسناد 
رسمی را توسعه دهیم بازهم امکان دارد که یک قولنامه 

بتواند ده ها سند رسمی را ابطال کند.
وی با ذکر یک مثال افزود: در پژوهشــی مورد و 
میدانی، یک زمینی در خیابان اباذر به مساحت 1250 
متر، یافتیم که هشت سال بود که به طور رسمی برای 
ساخت یک مجتمع تجاری به مبلغ 80 میلیارد تومان 
خریداری شــده بود. شخصی بعد از 17 سال از خارج 
برگشــته و ادعا کرده که این زمین را 17 سال پیش 

به صورت قولنامه ای خریداری کرده ام.
این پژوهشگر حقوقی ادامه داد: این ادعا در حالی 
مطرح شده که این زمین در این مدت و قبل از خریداری 
شدن توسط آخرین مالک رسمی، چهار بار معامله شده 
بود. این فرد تقریباً توانسته با قولنامه در دادگاه سند 

رسمی را ابطال نماید.

رئیس سازمان ثبت اسناد:

فراریانمالیاتیباقولنامهنقلوانتقالاملاکراانجاممیدهند

در حالی که ایرلاین های داخلی ملزم به رعایت 
اوقات شــرعی اقامه نماز مسافران هستند اما 
برخی شرکت ها به این حق اسلامی مردم توجهی 
نمی کنند و به ویژه نمازهای صبح مســافران در 

فرودگاه ها قضا می شود.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، سازمان هواپیمایی 
کشوری اردیبهشت ماه 9۶ طی بخشنامه ای برای رعایت  
اوقات شــرعی اقامه نماز مســافران و احترام به شعائر 
اسلامی بخشــنامه جدید اقامه نماز را به ایرلاین های 

داخلی ابلاغ کرد.
اما بررسی پروازها در روزهای اخیر نشان می دهد 
برخی شــرکت های هواپیمایی داخلی توجهی به این 
بخشــنامه به خصوص برای اقامه نماز صبح ندارند و به 

اعتراض مسافران هم توجهی نمی کنند.

در جدیدترین نمونه بامداد دیروز برای ســه پرواز 
یک ایرلاین این اتفاق روی داده اســت. پرواز شــماره 
ـ  ـ کرمانشاه، پرواز شماره ۳407 تهران ـ ۳409 تهران ـ
ـ آبادان سه پروازی بوده که  ارومیه و پرواز 2۶5 تهران ـ
به مسافران آن اجازه اقامه نماز صبح داده نشده است. 
اذان صبح دیروز تهران ساعت پنج و سه دقیقه بوده و 
طبیعتاً مســئولان و مدیران این ایرلاین باید بر اساس 
همان بخشنامه ســازمان هواپیمایی به مسافران برای 

ادای فریضه نماز فرصت لازم را می دادند.
ـ آبادان دراین باره  یکی از مسافران پرواز 2۶5 تهران ـ
گفت:  یکی از مشکلات مسافران،  همزمانی ساعت پرواز 
با زمان اذان به خصوص اذان صبح است. بامداد دیروز با 
وجود آنکه شرکت های هواپیمایی ملزم به رعایت اوقات 
شرعی اقامه نماز هستند، اما مسئولان پرواز و ایرلاین 

هیچ توجهی به این اصل مهم نکردند و اجازه اقامه نماز 
را به مسافران پرواز تهران ــ آبادان ندادند.

وی ادامه داد: متأســفانه این شرکت هیچ توجهی 
به اعتراض مســافران در ایــن باره نکرد و پیگیری  نیز 

نتیجه نداد.
در همین رابطه، یک نماینده مجلس با بیان این که 
برخی شــرکت های هواپیمایی داخلــی به نمازگزاران 
ظلم می کنند و به آنها زور می گویند،  گفت: ســازمان 
هواپیمایی مکلف است بر اجرای بخشنامه خود نظارت 

دقیق داشته باشد.
نادر قاضی پور ادامه داد:  سازمان هواپیمایی کشوری 
بخشــنامه  الزام ایرلاین ها به رعایت اوقات شرعی اقامه 
نماز مسافران و احترام به شعائر اسلامی را چند سالی 
اســت ابلاغ کرده، اما متاسفانه شرکت های هواپیمایی 

این بخشنامه را رعایت نمی کنند.
محمدرضا رضایی کوچی، رئیس کمیسیون عمران 
مجلس هم با انتقاد از عدم رعایت بخشنامه اقامه نماز 
در پروازها توسط ایرلاین های داخلی، گفت: »مجلس به 
این مسئله مهم ورود پیدا کرده و به سازمان هواپیمایی 

و ایرلاین ها تذکرات لازم داده می شود«.
در بخشی از بخشنامه سازمان هواپیمایی کشوری 
برای رعایت  اوقات شرعی اقامه نماز مسافران و احترام 
به شــعائر اسلامی تأکید شده است:  »تمامی مسافران 
هواپیماهای ایرانی از تمام مبادی و مقاصد و مسافران 
خطوط هوایی خارجی که از مبادی ایران و یا به مقاصد 
درون ایران پرواز می کنند، از حق اقامه نماز های یومیه 
در شــرایط شایســته برخوردار بوده و این حق باید به 

رسمیت شناخته شده و مورد احترام قرار گیرد.

بیتوجهیبرخیشرکتهایهواپیماییبهوقتنمازمسافران

برخی بانک های دولتی و خصوصی درحالی 
نسبت به کاهش نرخ سود سپرده بانکی اقدام 
کرده اند که پیش از این و با وجود بخشنامه بانک 
مرکزی، سود 2۰ درصدی به سپرده گذاران خود 

می پرداختند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم،  نرخ سود سپرده در 
بانک هــای خصوصی و بعضی بانکهای دولتی هرچند 
طبق مصوبه شــورای پول و اعتبــار حداکثر باید 15 
درصد باشــد ولی از سال قبل بانک ها به طور رسمی 
و آشــکار از این مصوبه تخطی کرده نرخ ســود را به 
20 درصــد افزایش دادنــد و هم اکنون نیز در برخی 

از بانک ها این ســود پرداخت می شــود اما نکته مهم 
اینجاست که از چند هفته قبل، برخی بانک ها از سود 
20درصدی عقب نشینی و نسبت به کاهش نرخ سود 

سپرده اقدام کرده اند.
مراجعــات میدانی به شــعب بانک هــای دولتی 
و خصوصی نشــان می دهد که برخــی از بانک های 
خصوصی همچنان سود 20 درصدی به سپرده گذاران 
خــود می پردازند ولی دیگر خبــری از صندوق های 
سرمایه گذاری با سودهای بالا در این بانک ها نیست. 
صندوق های ســرمایه گذاری که معمولاً ســودهای 
جذاب تری به سپرده گذاران می پردازند در اکثر بانک ها 

تکمیل اســت و دیگر ســپرده گذار جدید نمی تواند 
به عضویت این صندوق ها در بیاید.

در عیــن حال، برخــی از بانک های خصوصی که 
پیش از این نرخ ســود 20 درصدی به سپرده گذاران 
پرداخت می کردند از بخشنامه جدیدی می گویند که 
یکی دو هفته است از اداره مرکزی دریافت کرده و طبق 
آن دیگر نمی توانند سود 20 درصدی پرداخت کنند.

این بانک های خصوصی نرخ سود را از 20 درصد 
به 19 و 18 درصد کاهش داده اند علت را هم دستور 
از مرکز اعلام می کنند؛ مســئول شــعبه یکی از این 
بانک های خصوصی تأکید دارد که اگر فردی به تازگی 

قصد افتتاح حســاب را داشته باشد مشمول نرخ های 
جدید می شود.

در این بانک خصوصی، برای سپرده های بالای 100 
میلیون تومان ســود 19درصدی و زیر 100 میلیون 
تومان ســود 18 درصدی لحاظ می شود. یکی دیگر 
از بانک هایی که نرخ ســود را کاهش داده، در جرگه 
دولتی هاســت؛ این بانک دولتی که پیش از این سود 
20 درصدی به سپرده های بالای 100 میلیون تومان 
پرداخت می کرد از ابتدای مهر ماه نرخ سود را به 18 
درصد کاهش داده است؛ ضمن اینکه سود سپرده های 

زیر 100 میلیون تومان 15 درصد است.
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